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Әл-Фараби атындағы 
Қазақ ұлттық универ-
си тетінде жоғары білім 
беру мәселелеріне 
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ҚазҰУ химиктері  
әлемдік ғылыми 
рейтингте

Апталық 
1948 жылдың 
20 сәуiрiнен 

шыға бастады

Восток – 
дело тонкое!

Ірі ғылыми 
мектебі бар 
білім ордасы

FArAbi 
university – 90

Әл-Фараби атындағы 
Қазақ ұлттық универ си-
тетінде алғаш рет жыл 
сайын өткізілетін 
«Кам пустағы кампус» 
(СіС) отырысы өтті. 

«Кампустағы кампус» бас-
та масы – бұл ғылыми-зерттеу 
және білім беру ресурстарының 
серіктес университеттерінің 
кам пустарын ұлттық немесе 
институционалдық кедергі-
лер сіз бөлісу схемасы. 

Отырысқа Әл-Фараби атын-
 дағы ҚазҰУ басшылы ғы ның 
өкіл дері, көрнекті ғалымдар, 
мем лекет және қоғам қайрат-
кер лері, Цукуба университеті, 
Тайвань ұлттық университеті, 
Чен Кунг ұлттық университеті 
(ҚХР), Малайзия техноло гия лар 
университеті, Ма лай зия-Жа по-
ния халық ара лық тех но ло гия-
лар инс ти туты, Бо хум дағы Рур 

университеті (Гер мания), Сан-
Паулу уни вер ситеті (Бразилия) 
сияқты т.б. серіктес жоғары 
оқу орындарының делега ция-
ла ры қатысты.

«Кампустағы кампус» жо-
ба  сы бойынша ҚазҰУ Цукуба 
уни  верситетімен тығыз бай ла-
ныс орнатқан. Бұл жай ғана жо-
ба емес, оқытушылар мен сту-
денттер үшін бірегей алаң. 
Бү гін біз өзара әрекеттесудің 
жаңа деңгейіне және ашық 
диалогқа негіз қалаймыз», – 
деді Әл-Фараби атындағы 
ҚазҰУ-дың Басқарма Төрағасы 
– Ректор Жансейіт Түймебаев.

Цукуба университетінің 
пре зиденті Нагота Кесуке уни-
вер ситеттер арасындағы өз-
ара іс-қимыл мәселелеріне 
тоқ талып, мәдениетаралық 
ын тымақтастық қазіргі білім 
бе руде шешуші рөл атқа ра-
тынын атап өтті. 

Г�л ��ТТЫБЕК�ЫЗЫ

Жиынға QS Quacquarelli 
Sy monds сараптама агент тігі-
нің коммерциялық бас ди рек-
торы Джейсон Ньюман, ҚР 
Пре зидентінің кеңесшісі Мә-
лік Отарбаев, ҚР ғылым және 
жоғары білім министрі Саясат 
Нұрбек, Әл-Фараби атындағы 
ҚазҰУ-дың Басқарма Төра ға-
сы – Ректор Жансейіт Түй ме-
баев, Алматы қаласының әкі-
мі Ерболат Досаев, ЕАЭО 
ел   деріндегі клиенттермен 
се ріктестік жөніндегі және QS 
Жаһандық үкіметіндегі ай-
мақ тық директоры Сергей 
Хрис толюбов қатысты. Со-
нымен қатар 150 мемле кет-
тен, атап айтқанда Қытай, 
Жапония, Индонезия, Үн діс-
тан, Малайзия т.б. өзге ел-
дер ден келген 350-ге жуық 
ЖОО ректорлары, халық ара-
лық сарапшылар және қа зақ-
стандық жоғары білім бас шы-
лары қатысты.

Шараны Әл-Фараби атын-
да ғы Қазақ ұлттық универ си-
тетінің ректоры Жансейіт Түй-

мебаев құттықтау сөзбен 
аш ты. «Мемлекет басшысы 
Қа сым-Жомарт Тоқаев: «Білім 
мен ғылымға озық халық ара-
лық тәжірибе ауадай қажет. 
Университеттер мен ғылыми 
ұйымдар елдің әлеуметтік-
экономикалық дамуына зор 
үлес қосатын стратегиялық 
орталық болуы керек», – деп 
атап өткен болатын. Бүгінде 
жаhандық экономиканы да-
мы   туда университеттік ғы лым 
маңызды рөл атқаруда. Жа-
һан дық трендтер мен за ма-
науи сын-қатерлер жоғары 
бі лімнің дамуын айқындайды. 
QS – әлемдегі универ си тет-
тер дің көрсеткіші мен нә ти-
жесін көрсететін ең беделді 
халықаралық рейтингтердің 
бірі. Сондықтан білікті маман 
даярлауда, ғылыми зерттеу 
нә тижелерін өндіріске енгі зу де 
озық тәжірибелерді же тіл діріп 
отыру қажет», – деді рек  тор. 

Өз кезегінде QS Qua-

стан да, соның ішінде көш бас-
шы жоғары оқу орындарының 
бірі – Әл-Фараби атындағы 
ҚазҰУ-да өтіп жатқанына қуа-
ныштымын. Жаһандық мә се-
лелерді жалғыз шеше ал май-
м ы з,  б а р л ы ғ ы м ы з б ір г е 
жұ мыс істеуіміз маңызды. 
Бү гінгі іс-шара әлемдегі уни-
вер ситет ректорларының ба-
сын қосып, жоғары білім мен 
ғылым саласындағы ха лық-
аралық деңгейдегі мәсе ле-
лер ді шешуге мұрындық бо-
лып отыр. QS рейтингі барлық 
ЖОО-лардың бір-бірімен ты-
ғыз жұмыс істеу, акаде мия-
лық ұтқырлық бағдар ла ма-
сын дамыту, ғалымдардың 
тә жірибе алмасу, әлеуетін 
арттыру бағытындағы жұ-
мыс  тарын жандандыруға 
серпін берді», – деді Джейсон 
Ньюман.

cqua  rel l i  Symonds сарап-
та ма агент тігінің ком мер ция-
лық бас директоры Джейсон 
Нью ман шараның Қазақ стан-
дағы көш басшы университет 
– ҚазҰУ-да өтіп жатқанының 
маңыздылығына тоқталды. 
Ол өз сөзінде пре-саммит бі-
лім беру сапасын жақсартуға 
және ресурстарды жұмыл ды-
ру ға бағытталған негізгі үр-
дістер мен стратегияларды 
анықтауға мүмкіндік беретін 
озық тәжірибелер мен идея-
лар мен алмасу алаңы бол а-
тынын атап өтті.

«QS пре-саммиті Қазақ-
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Іс-шара барысында ҚР ғы-
лым және жоғары білім ми-
нис трі Саясат Нұрбек отандық 
уни верситеттердің жоғары 
бі  лім мен ғылым саласын да-
мыту ба ғытында жүргізіп жат-
қан жұ мыстары туралы баян-
дама жа сады. Министр QS 
әлемдік рей тингіне қа зақ-
стан дық 21 жоғары оқу орны 
қатысатынын және жақсы нә-
ти желерге қол жеткізіп отыр-
ға нын атап өтті.

«Бүгінде Қазақстан ЖОО-
лары әлемдік универ ситет тер-
мен серіктестікті арттыру ба-
ғы тында жүйелі жұмыстар 
жүр гізіп келеді. Біз өз ге ріс тер-
ге жақын болуымыз қажет. Бұл 
университеттердің беделін 
арт тыруға мол мүмкіндік бе ре-
ді. Биылғы оқу жылында 30 
мың ға жуық шетелдік студент 
Қа зақстанға оқуға келді. Соң-
ғы екі жылмен салыстырғанда 

QS пре-саммитінде

Халықаралық ынтымақтастыққа даңғыл жол

жоғары білім беру жайы талқыланды

Пленарлық отырыста Мә лік 
Отарбаев Мемлекет бас шы сы 
Қасым-Жомарт Тоқаев тың ыс-
тық ықыласын жеткізді. Өз сө-
зінде Президент кеңес ші сі 
отандық ғылым мен бі лімді да-
мыту мәселесі тікелей Мем-
лекет басшысының бақы ла-
уын да екенін баса айтты.

«Президентіміз «Озық ойлы 
ұлтқа айналуымыз керек» де-
ген негізгі мақсатты Ұлттық 
құ рылтайда айқындап берді. 
Ғылым мен жоғары білімді да-
мыту – еліміз үшін стра те гия-
лық маңызы бар басымдық. 
Жоғары білім инновациялық 
және тұрақты экономиканы 
құруға, мемлекеттің бәсекеге 
қабілеттілігін арттырады. Бі-
лік ті мамандардың білімі мен 
да йындығына қатысты мә се-
лелер халықаралық ынты мақ-
тас тықты, диалогты және тә-
жірибе алмасуды талап етеді. 
Пре-саммит Азия-Тынық мұ хи-
ты аймағында және одан тыс 
жерлерде білім беру жүйесін 
жетілдіруге, жоғары оқу орын-
да рының бәсекеге қабілет ті-
лігін арттыруға бағытталған», 
– деді Мәлік Отарбаев.

Со
ы. Басы 1-бетте 

QS Higher Education: Asia 
Pacific 2024 пре-саммитінің 
Қа зақ станның алдыңғы шеп-
тегі ірі оқу орны – Әл-Фараби 
атындағы Қазақ ұлттық уни-
вер ситетінде өтуінің  халық ара-
лық маңызы өте зор. Ха лық-
аралық шара QS Азия-Тынық 
мұхиты саммитінің 20 жылдық 
мерейтойы аясында өтіп жат-
қанын білесіздер. Пре-саммит 
бас қосуында әлемдік жоғары 
білімге қатысты мәселелер кө-
теріліп талқыға түседі. Мұндай 
басқосулардың түпкі мақсаты 
– жоғары оқу орындары ара-
сын дағы коллоборацияны же-
тіл діру, озық тәжірибемен ал-
ма су. Сондай-ақ тұрақты даму 
мақ саттары арқылы жер-жа-
һан дағы әлемдік түйткілдердің 
оң шешіміне қол жеткізу. Күн 
тәр тібіндегі осындай келелі та-
қырыптарды талқылауға алаң 
бергені үшін Әл-Фараби атын-
дағы ҚазҰУ-ға үлкен алғыс 
біл діремін. Жиында біз коман-
да дағы жұмыс, білімнің са-
пасы, оның жетістіктері мен 
кем шін тұстары, қай елде қан-
дай дағ ды-машықтар кең ау-

қымда та рал ған, қай елде ол 
жоқ, со лар  дың арасындағы 
айыр ма шылықтарды сара лай-
мыз. Сосын оның қоры тын ды-
сын рейтингтік бағалау ин-
декс тері арқылы анықтаймыз. 
QS талаптары көпшілікке бел-
гі лі, негізгі міндеттердің қа та-
рына оқытушылар мен қызмет-
кер лерді ғылыми жобаларға 
тартуды ұлғайту, әйгілі ғылыми 
басылымдарға ғалымдардың 
жарияланымын шығару, оның  
сапасын одан әрі арттыру, 
жақын және алыс шетелдердегі 
білім мен тәжірибені  қажет 
ете тін экожүйелер, сондай-ақ 
білім орталықтарымен белсен-
ді түрде әрекеттесу іс-шар а-
лары кіреді. 

бастап, 163-орында тұр. Биыл 
ми нистрлік тұңғыш рет отан-
дық ұлттық университеттердің 
рейтингін жасап шығарды. Бұл 
әлемдік рейтингтердің сарап-
шыларымен бірлесіп да йын-
дал ды. Яғни ұлттық рейтингте 
көрсеткіші жоғарылаған ЖОО-

лардың QS жаһандық рей тин-
гіндегі орны көтеріледі. Атал-
ған ұлттық рейтинг елімізде 
ал ғаш рет қолға алынды», – 
деді Саясат Нұрбек. 

Пленарлық отырыс «Білім 
б е ру с а л ас ы н а ж а һ а н д ы қ 
мақ  сат тарды интеграциялау», 
«Жа һан дық байланыстар», 
«На   ви га циялық техноло гия-
лар: жа санды интеллект және 
жаңа тех но ло гиялар сала сын-
дағы үздік тә жі рибелер» та-
қы  ры бы на арналған секция-
лар да жал ғас ты.

Шара соңынд а Сергей 
Хрис толюбов сөз сөйлеп, QS 
World University Rankings 2025 
рей тин гінде жоғары орын ал-
ған бір қа тар қазақстандық 
уни вер си теттерді мара пат-
тап, ар найы сер тификаттар 
та быс  тады.

Айта кетейік, Азия-Тынық 
мұ хиты аймағындағы жоғары 
бі лім беру мәселелері бо-
йынша QS саммиті алдағы 5-7 
қараша күндері Макао қа ла-
сында жалғасады. Қорытынды 
жиын ретінде QS пре-саммиті 
8 қарашада Гонконгта өтеді 
деп жоспарланған. 

Н�рс�лтан 
ЖЕКСЕНБАЕВ 

10 мың студентке көп. Әлемде 
ауқымды үш рейтинг бар. Ең 
маңыздысы – QS халықаралық 
рейтингі. Бұл рейтингке Қа зақ-
станның 21 университеті қа ты-
сады. Соның ішінде Әл-Фараби 
атындағы ҚазҰУ отандық уни-
вер ситеттер арасында көш 

QS халықаралық ұйымының 
Алматыда, Әл-Фараби атын-
да ғы ҚазҰУ-да өтіп жатқан Asia 
Pacific 2024 пре-саммитіне ша-
қыр ғанына өте қуаныштымын. 
Пре-саммит жұмысына әлем-
нің жүздеген елінен ректорлар, 
ғалымдар мен оқытушылар 
қатысты. Әр аймақ өз елінің 
жоғары оқу орындарының жай-
күйі, халықаралық байланысы 
аясында атқарылып жатқан 
түрлі іс-шаралар, бір-бірімен 
тәжірибе алмасу, тағылым да-
мадан өту жайында әңгімелеп 
жа тыр. Біз осындай басқосулар 
арқылы бір-бірімізді жақын 
танимыз. Әр аймақ елдерінің 
мә селелерімен, озық идея, 
тың технологияларымен та-
ны    са мыз. Жаңа әріптестік 
ба ғыт  тар ға қол жеткіземіз. 
Сон  дық тан біздің еліміз мұн-
дай игі шараларды қол дай ды 
әрі әр мем лекетте ұйымдас-
тыры ла тын басқосу лар дан 
шет қал май мыз. Өйткені мұн-

дай ха лық аралық жиындарда 
әлем  нің алдында тұрған келелі 
мәселелер қоз ғалады. Тал қы-
ла нып, шешім шы ғарылады. 
Біз, әр ел, әр ай мақ – тұтас 
ға  ламның бір бөл шегіміз. 
Озық білім мен ғылым арқылы 
жа һандық түйткілдерді ше шу-
ге ықпал етеміз. Сон дықтан 
Еу ро па құрлығында жатқан 
мем ле кеттердің Азия айма-
ғын  да ғы, оның ішінде Орта-
лық Азия елдерімен ара сын-
дағы тығыз қарым-қатынасты 
қол даймын. 

QS Higher Education: Asia 
Pacific 2024 пре-саммиті өте 
тамаша әрі қызықты өтті. Бұл 
менің Қазақстанға жасаған 
алғашқы сапарым. Пре-сам-
мит тің өте әдемі, көрікті жерде 
орналасқан көшбасшы уни вер-
ситетте өтуі бәрімізге ұнады. 
Маған ерекше әсер қалдырды. 
QS пре-саммитінің өтуі, әлем-
нің әр түкпірінен университет 
пре зиденттерін, ректорларын 
жинауы – үлкен іс. Өйткені мұн-
дай басқосулар бәрімізге тиім-
ді. Біріншіден, халықаралық 
кол лаборацияны дамытып, 
оның өркендеуіне жол ашса, 
екіншіден, біз әр аймақтың жо-
ғары білім ошақтары жайында 
тың деректер, құнды мағлұмат 
алып жатырмыз. Әсіресе Ор-
талық Азия мемлекеттерімен 
арада тығыз қарым-қатынас 
жа сауға мүмкіндік беріп, жол 
ашты. Біз соған қуанып отыр-
мыз. QS – әлемдегі жоғары 
білімнің, нақты айтар болсақ, 
университеттердің көрсеткіші 
мен нәтижесін көрсететін ең 
та нымал әрі беделді халық ара-
лық рейтингтердің бірі. Сон-
дықтан оның жиынына қатысу 
әр университеттің деңгейін, 
білім беру сапасын көтереді. 
Заманға сай білікті маман 
даяр лауда, ғылыми зерттеу 
нә тижелерін өндіріске енгізуде 
озық тәжірибелермен алма-
сып, жетілдіріп отыру қажет 
екені анық. 

Қазақстандағы белді оқу 
орындарының бірі – Әл-Фа ра-
би атындағы Қазақ ұлттық 
университетінің қабырғасында 
өтіп жатқан QS Higher Educa-
tion: Asia Pacific 2024 пре-
саммитіне қатысып, еліміздің 
жоғары білімінің жай-күйімен 
көпшілікті таныстырып, өз 
пікіріммен бөлісіп жатқаныма 
өте ризамын. QS – беделді 
халықаралық рейтинг агенттігі 

екеніне ешкімнің дауы жоқ. 
Алматыға жиналған жоғары 
білім саласының мамандары 
өз елдерінің озық, тың жетіс-
тік терімен бөлісуде. Орталық 
Азия елдерінің универ си тет-
тері, оның ішінде біздің оқу ор-
ны да бар, халықаралық рей-
тинг те жоғары көрсеткіштерге 
қол жеткізу үшін тырысып жат-
қанымыз рас. Озық жоғары 
білім қоғамды алға жыл жы та-

ды. Оған қазір әлемнің көзі 
же тіп отыр. Сондықтан білім 
са ласындағы жаһандық проб-
лемаларды талқылау, оған 
лайықты шешім ұсыну пре-
саммит жауапкер ші лі гіндегі 
үлкен міндет. Оны әр аймақтан 
жиналған басшылар, ғалымдар 
мен практиктер жақсы тү сі не-

міз. Сондықтан пре-саммит 
жұмысына сәттілік тілеймін. 

Сергей ХРИСТОЛЮБОВ, 
ЕАЭО елдеріндегі клиенттермен серіктестік жөніндегі және QS 
Жаһандық үкіметіндегі аймақтық директоры:

Кудайберди КОЖОБЕКОВ, 
Ош мемлекеттік университетінің ректоры:

Адалат МУРАДОВ, 
профессор, UNEC – Әзірбайжан мемлекеттік экономикалық 
университетінің ректоры:  

Росли РАДЖИКАН,
Кебангсаан (Малайзия) 
университетінің стратегия 
және националдандыру 
жөніндегі проректоры: 

БІЛІМ САПАСЫНЫҢ АРТЫҚ-КЕМІН САРАЛАЙМЫЗ

ОЗЫҚ ЖОҒАРЫ БІЛІМ ҚОҒАМДЫ АЛҒА ЖЕТЕЛЕЙДІ

БАСҚОСУ АРҚЫЛЫ БІР-БІРІМІЗДІ 
ЖАҚСЫ ТАНИМЫЗ

ҚАЗАҚСТАНҒА АЛҒАШҚЫ 
САПАРЫМНАН 

ЕРЕКШЕ ӘСЕР АЛДЫМ

Дайындаған Гүлзат НҰРМОЛДАҚЫЗЫ
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FArAbi university – 90

Ірі ғылыми мектебі бар
білім ордасы

Еліміздің маңдайалды оқу ордасы – Әл-Фараби атындағы 
Қазақ ұлттық университетінің іргетасы қаланғанына биыл 90 
жыл толды. Ғасырға жуық мезгіл, әрине, аз уақыт емес. Осы 
жылдар ішінде университет бірнеше даму жолынан өтті. Бұл 
күндері ірі ғылыми университетке айналды. Өзіміз қара 
шаңырақ оқу ордасы деп әспеттейміз.

Өйткені соған лайық атақ-даң-
қы бар, халықаралық деңгейге 
кө терілген көшбасшы білім оша-
ғы. ҚазҰУ бәрімізге ыстық, қым-
бат. Өйткені біздің жас кезімізде 
жалғыз университет болды. Бұл 
оқу ордасында білім алмасақ та, 
сыртта жүргенде тілеулес, ниет-
тес болдық. Күні бүгінге дейін сол 
ахуал дан айныған емеспін, уни-
вер ситетке отандық ғылымды да-
мытқаны үшін, ғылымның көшін 
алға сүйреп келе жатқаны үшін 
үлкен құрметпен қараймын. 

ҚазҰУ-да үлкен ғылыми мек-
теп бар, әсіресе химия, биология 

саласының майталман ғалым да-
ры қызмет еткен киелі мекен. Қа-
зіргі жастар білуге тиіс, кезінде 
Темірбай Дарқанбаев, Асқар За-
ка рин, Төлеген Тәжібаев, Өмірбек 
Жолдасбеков т.б. аты қарағайдай 
ғалымдар басшылықта да, ғы-
лым да да еңбек етіп, тер төкті. 
Қа зір сондай көрнекті ғалым дар-
дың жолын Жансейіт Қансейітұлы 
бас таған ғалымдар легі жалғас-
ты рып келеді. Ұрпақ сабақтастығы 
деген осы емес пе? 

Қара шаңырақ ҚазҰУ ғалым-
да рының түрлі озық жобалары 
қазір    өндіріске де еніп жатқанын 
білеміз. Бұл да оңай шаруа емес. 
Қай жағынан болсын білім беріп, 
ғылымды дамытуда да, маман 
даярлауда да оқу ордасының бәсі 
биік. Оны бәріміз мойындаймыз. 
Сондықтан Жансейіт Қансейітұлы 
басқарып отырған үлкен ғылыми 
ұжымға табыс тілеймін. Денсау-
лық тарыңыз мықты болсын, шә-
кірт теріңіз ұстаздарынан озсын. 
Біз, Қазақ елінің ғалымдары, сіз-
дер ден үлкен ғылыми жаңалықтар 
күтеміз. 

Амангелді САДАНОВ, 
биология ғылымының 

докторы, академик

Ғылымның кеніне айналған
қара шаңырақ

Құрметті Әл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық университетінің 
ұжымы және білім алушылары!

Сіздерді отандық білім беру саласындағы қара шаңырақ 
– Әл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық университетінің 90 жыл-
дық мерейтойымен шын жүректен құттықтаймын! 

Университет өзінің тарихи ке-
зе ңінде мыңдаған мамандар 
даяр лап, ғылымның кең ордасына 
айналып, мемлекетіміздің өркен-
деуіне елеулі үлесін қосып келеді. 
Білім мен ғылыми-зерттеу, оқу-
әдістемелік кеңесі және қоғамдық 
қызметіндегі маңызды шара ла ры-
мен көптеген жетістіктерге жетті. 

Әл-Фараби атындағы ҚазҰУ-
дың мерейтойы – бұл оқытушы-
профессорлық құрам, қызмет-
кер лер мен студенттердің ғана 
емес, қала жұртшылығы үшін де 
айтулы мереке. 

Білімі мен біліктілігін, тың тә-
жі рибесін жас ұрпақтың бойына 
сі ңіруді өзіне міндет етіп, ұс таз-
дық жолында қажымай қызмет 
етіп жүрген ұстаздар еңбегі зор 
құрметке лайық. Оқу ордасының 
әлеуетін жетілдіріп, бар жағдайды 
жасап, күш-жігерлерін сарп етіп 
жүрген қызметкерлер еңбегінің 
бағасы да өлшеусіз. 

Бүгінгі заман – ой мен өрісті 
көп қажет ететін, білім мен ілімнің 
даму кезеңі. Әл-Фараби атындағы 
ҚазҰУ-ды бітірген түлектер та-
лап тарға сай әр салада озық ма-
ман иесі болып қызмет етуде. Бұл 
білім ошағының туын тік, тұғырын 
берік ұстап, білім деңгейін шә-

кірт теріне зор талаппен жеткізе 
біл ген саналы, адал еңбектің 
жетістігі деп білемін. 

Осындай берекелі еңбекте рі-
ңіз дің нәтижесі күн санап көбейе 
беруіне тілектестік ниеттемін. Оқу 
орнының жарқын болашағы шың-
да ла түсіп, түлектеріңіздің қа-
дамы сәтті болсын. 

Сіздерге зор денсаулық, шы-
ғар машылық табыс, жаңа ғылыми 
жетістіктер мен көптеген жеңіс 
тілеймін!

 Ізгі ниетпен, 
Narxoz университетіні
 

президенті 
Мирас Д�УЛЕНОВ

Шетелдік ЖОО
ректорларымен 

кездесу

Әл-Фараби атын да-
ғы Қазақ ұлттық 
универси те тінің 
Басқарма Тө ра ғасы 
– Ректор Жансейіт 
Түймебаев QS Higher 
Education: Asia Pacific 
2024 пре-сам ми  тіне 
қатысуға кел ген 
бір қатар шет елдік 
ЖОО рек торларымен 
жеке кездесулер 
өткізді.

Алдымен оқу ордасының 
бас шысы Әзірбайжан сәу-
лет және құрылыс универ-
си тетінің ректоры Гүлчохра 
Мамедованы қабылдады.

Кездесу барысында рек-
тор Гүлчохра Мамедоваға 
ҚазҰУ-дың жетістіктері мен 
алдағы жоспарлары туралы 
баяндады. Кездесу соңын-
да ынтымақ тас тықты арт-
тыру бойынша екі жақты ке-
лісімге қол қойды.

Кейін ҚазҰУ басшысы 
Ма  лай зиядағы Кебан  гса ан 
уни вер ситетінің про-вице 
канц ле рі Росли Раджикан-

оқы    ту шылар мен сту дент -
тер алмасу жұмыс та рын 
жан дан  ды руға келіс ті. 

Сонымен қатар білім ор-
да сы ның басшысы Баку 
мем  ле кеттік уни верси те ті-
нің ректоры Елчин Бабаев-
пен жүздесіп, ғы лым мен 
жоғары білім са ла сындағы 
ынтымақтастық ке ле шегін 
талқылады. 

Әзірбайжан мемлекеттік 
эко номикалық универ си те-
тінің ректоры Адалат Мұ ра-
довпен кездесуінде ҚазҰУ 
басшысы Жан сейіт Түй ме-
баев бірлесіп жұ мыс жа сау-
ға және серік тес тікті арт ты-
руға бағытталған бар лық 
бас тамаларды жүзеге асы-
руға уағдаласты.

танысты
«Farabi Hub» орталығымен

Әл-Фараби 
атындағы Қазақ 
ұлттық универ си  те-
тінде өткен QS Higher 
Education: Asia Pacific 
2024 пре-саммитіне 
қатысу шы лар «Farabi 
Hub» инно ва циялық 
өнімдер мен жоғары 
технологиялық 
жо ба лар орталы ғы-
мен танысты.

Келушілерге жоғары оқу 
ор нының материалдық-тех-
ни  ка лық базасы таныс ты-
рыл ды. Бүгінде білім ордасы 
құны 32 млрд теңгені құ рай-
тын 400-ге жуық жобаны жү-
зеге асыруда. «Farabi Hub» 
орта лы ғында ҚазҰУ база-
сын дағы ғылыми зертха-

на лар мен ор та  лықтар, 
шет  елдік ком па ния лардың 
фи  лиал   дары, ҒЗИ орна-
лас қан.

Пре-саммитке қатысу-
шы  лар ға Дәрілік өсімдік-
тер ді ғы лыми-зерттеу ор-

та   лы  ғы, Ми инс тит у ты, 
«Ро бототехника және меха-
троника RoboMech» ғылы-
ми-білім беру орталы ғы ның 
ғалымдары жүргізіп жат қан 
ж ұмыстардың нәтижесі 
баян  далды. Сондай-ақ сот 
са рап тамалары орта лығы-
ның, Био логия және биотех-
но логия мәселелері ғылы-
ми-зерттеу институтының 
және Ашық үл гі дегі ұлттық 
нанотех но ло гия лық зертха-
на сының ғылыми із деністері 
туралы ақпарат берілді.

Құрметті меймандарға 
Әл-Фараби атындағы Қазақ 
ұлт тық университетінің ZTE, 
BASF, Binlin компа ния ла ры-
мен ынты мақ тастық шең бе-
рінде жүзеге асып жатқан 
жобалары таныс ты рылды.

Н�рс�лтан 
БАЗАРБАЙ�ЛЫ 

мен келіссөз ж үргізіп, 
ака  де м иялық ұ тқыр лық 
бағ дар ламасы бойынша 
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диться тем, что был един ст-
венным в нашем ауле, кто вы-
писывал газету «Біздің Отан», 
пе чатавшуюся арабской гра-
фикой в Алма-Ате для за ру беж-
ной казахской ауди то рии. Было 
интересно наблю дать, как од-
но сельчане при хо дили к нам 
домой смотреть на это «чудо» 
периодической пе чати с нез на-
комыми, но близ ки ми сердцу 
буквами арабской вязи. К со-
жа лению, эта газета ушла в 
небытие вместе с СССР.

– Серик, ты по праву счи-
таешься одним из ве ду щих 
специалистов в области оте-
чествен ной синологии. То-
бой опуб ли кованы труды на 
китайском языке, пе ре ве-
дены труды известных дип-
ло матов. По сути, своим 
опыт  ом ты доказал, что: 
«До  рогу осилит идущий!»  
Приз най ся, нет ли у те бя ка-
кого-то волшеб ного сред ст-
ва, которое превратило тебя 
в за ме чательного китаис та, 
или же это как раз тот слу-
чай, когда го ворят: «Гений 
– это один про  цент вдох но-
вения и девя носто девять 
про центов пота». Сло вом, 
рас скажи, пожа луйс та, о 
своём опыте изучения ки-
тай ского языка и что бы ты 
ска  зал в ответ утверж даю-
щим, что китайским языком 
невозможно овладеть в со-
вер шенст ве?

– Думаю, что нет ничего не-
воз можного для человека, если 
провидение не распо ря дилось 
иначе. Как ты сама прек расно 
знаешь, изучение китайского 
языка ввиду слож ности иерог-
ли фической пись мен ности тре-
бует повышенной усид чи вос ти 
и кропотливого труда. Одно 
де ло учить раз го ворный китай-
ский язык без грамоты, другое 
– учить иерог лифы и упраж-
нять ся в гра мот ном право пи са-
нии. Это свя зано с опреде лён-
ными труд  ностями. Я, как и 
мно гие мои однокурсники, кор-
пел над учебниками огромное 
коли  чест во времени, но не за-
бывал и о досуге. Если пом-
нишь, в сту денческие годы на 
стене моей комнаты в обще жи-
тии висело известное изре че-
ние Сунь Ят Сена: «革命尚未成
功，同志仍需努力», которое в пе-
ре воде означает: «Товарищи 
долж ны и дальше бороться, 
пока рево люция не пришла к 
победе». Это было, своего ро-
да, моей жизненной установкой 
тех лет. Она выручала меня в 
разные периоды жизни.

– Ты жил и работал в Ки-
тае, изучал и знаешь как 

внеш  ние, так и внутренние 
его особен нос ти. Скажи, что 
мы должны, в первую оче-
редь, знать о Китае?

– Я отчасти затрагивал эту 
тему, но могу добавить, что 
Китай – важный политический 
и экономический партнер на шей 
страны. Это быстро рас тущая 
эко номика, добрый со сед с об-
щей границей про       тяженностью 
более 1700 км. Один из круп-
ней ших ин вес торов в эко но-
мику Ка зах стана, страна с 
мно го вековой исто рией и 
куль турой. Мы с большим опти-
мизмом смо трим на будущее 
казахстанско-китайских от-
но  ше ний. При этом нам аб со-
лютно не нужно быть китае-
фила ми, но и слыть ки тае-
фобами нет необхо ди мости. 
Мы должны строить мно го сто-
ронние отношения с Китаем с 
полным учётом наших ин те-
ресов и выгоды. Нам надо 
помнить – если мы слабые, то 
все нам враги, если мы силь-
ные, то все нам друзья. 

– Серик, ты долгое время 
являлся личным пере вод чи-
ком китай ско го языка Пре зи-
дента страны К.-Ж.К.То каева 
и  б ы в ш е г о  П р е з и д е н т а 
Н.А. На зарбаева. Рас ска жи, 
по жа луйста, об этом опыте.

– Признаюсь, что быть пе-
ре водчиком высшего руково-
ди теля – задача не из простых 
и лёгких. Это подтвердят все 
мои коллеги, служившие или 
служащие на этой ниве. От мечу 
самое главное это – боль шое 
человеческое обаяние наших 
Президентов, их глубо кую муд-
рость и высочайшую степень 
дальновидности в решении 
дел, связанных с меж государ-
ственной поли ти кой. Наши 
лидеры – великие дип ломаты 
своей эпохи, тон кие знатоки 
че ловеческих душ. Несмотря 
на то, что иногда на повестку 
дня выносились весьма не-

прос тые вопросы, их скром-
ность и обаяние, просто та в 
общении, подлинное ува же ние 
к собеседнику, деловой конст-
рук тивизм всегда и из начально 
настраивали парт нёров по пе-
ре говорам на весь ма пози тив-
ный лад.

При этом во время пере го-
воров наши Президенты всег да 
оказывают своему пере вод чику 
всевозможную под держ ку, де-
лают частые паузы, мо мен таль-
но чувствуя, если пе ревод не-
ко  торых терминов даётся 
не   просто. Бывало, что главы 
государства часто под би рали 
синонимы к словам из своей 
речи, давая мне возм ож ность 
реализовать более точ ный пе-
ре вод. Отмечу, что это здорово 
помогает и окрыляет, не знаю, 
кто из президентских пере вод-
чиков в мире может пох вас тать-
ся такими забот ли выми руково-
ди телями. Воз мож но, они и 
есть, но я пока не встречал.

– Расскажи, пожалуйста, 
о своём опыте дипло ма ти-
чес кой службы. Что бы ты 
по советовал студентам и 
мо   ло дым специалистам, 
жаж   дущим стать диплома-
тами? 

– В целом, дипломатическая 
служба – это почётная, но и 
очень ответственная работа. В 
ней много интересного, но и 
трудностей на этом поприще 
встречается немало.

Дипломат должен иметь 
широкий кругозор, высокий 
уровень культуры, безупречное 
поведение, быть собранным и 
аккуратным, хорошо знать язык 
и правовую систему страны 
пребывания, проявлять уваже-
ние к местным нравам и обы-
чаям, знать в деталях вопросы 
двусторонних отношений.

Дипломат также обязан чёт-
ко придерживаться дипло ма ти-
ческого этикета, должностных 
и служебных инструкций, и в 

– Серик, расскажи, как ты 
пришёл к жела нию изучать 
китайский язык, к Китаю в 
це лом? Ведь в момент твое го 
поступления в КазГУ пе ред 
тобой был выбор: араб ский, 
персидский и ки тай ский язы-
ки. Так почему твой выбор 
пал именно на китайский 
язык? 

– Начну с того, что со школь-
 ных лет я читал много раз но-
жанровой литературы. И где-то 
в 6 или 7 классе, прочёл книги 
на историческую тему А. Мина 
и Р. Петрова «Чёрный Ир тыш» 
и К. Жумадилова «По след нее 
кочевье». В первой кни ге опи-
сываются события 40-х годов 
XX века, напрямую затронувшие 
судьбу части ка захского пле-
ме ни Керей, про жи вающих в 
Синь цзяне, и в част ности, Ос-
пан батыра, бор ца за свободу 
своего народа. Вторая книга 
посвящена воз вращению части 
казахской диас поры из Китая 
на исто ри ческую родину – в 
Казахстан в начале 1960-х 
годов. Книги эти принадлежали 
к жанру исто ри ческих хроник, 
но хоть и яв ля лись худо жест-
венной литера ту рой, после их 
прочтения у меня появился 
большой ин те рес к Синьцзяну 
– к этой гро мадной пригра нич-
ной тер ритории с неод ноз нач-
ной и трагической в истор и-
ческой перспективе судьбой. 
Интерес к СУАР со временем 
перерос в интерес к Китаю в 
це лом, эта стра на увлекала ме-
ня всё боль ше и больше. Плюс 
мой ранний интерес к истории 
с гео графией. Эти составляю-
щие и привели к тому, что в 
1988 г., после окончания сред-
ней школы в небольшом ауле 
Семипалатинской области, я 
поступил на исторический фа-
культет КазГУ по специаль-
ности «История КПСС». Дело в 
том, что в Казахстане в то вре-
мя не было учебных заведений 
со специализациями, связан-
ны ми с языком и историей Ки-
тая.

Но «что ищешь в небе, то 
мо жет оказаться на земле», и 
судьба дала мне шанс найти 
свою стезю – в 1989 году на 
вновь открывшемся факуль те-
те Востоковедения КазГУ сре-
ди других было и отделение 
китайского языка и истории. Я 
с радостью туда поступил. Вот 
вкратце история моего вы бо ра.

Хочу добавить, что мне им -
по нируют ещё два языка, изу-
чавшиеся на нашем факуль те те. 
Персидский – язык ве  ли  ко леп-
ной культуры и поэзии сред не-
вековья, овла деть которым я 
мечтаю, и де лаю неплохие ус-
пе хи; арабский – ближе мне как 
умеренному при верженцу ис-
лам ской веры. Кстати, араб-
ский алфавит ка зах ского языка 
«төте жазу» я освоил еще в 
школьные годы, и могу гор-

рамках своих полномочий не-
изменно отстаивать интересы 
своей страны. Вот так вкратце 
выглядят те навыки, которые 
необходимы дипломату.

Действительно, бывших 
дип  ломатов не бывает, тем бо-
лее бывших послов. Дипло ма-
тические посланники, после 
отставки, несут на себе по чёт-
ный статус человека, представ-
ляв шего свою страну зару бе-
жом и имеют ряд моральных 
обязательств, которые заклю-
чают ся в соблюдений неписан-
ных правил дипломатии. Эти 
правила просты и прежде все-
го, включают в себя – но не 
огра ничиваются – воздержа-
нием от нелестных и нелице-
прият ных оценок и резких 
выражений в адрес тех стран, 
где они представляли свою Ро-
дину, если конечно же эти го-
су дарства не находятся в 
состоянии войны. Также не об-
ходимо знать, что диплома ти-
ческий ранг присваивается 
человеку пожизненно, что само 
по себе накладывает на дип ло-
мата немалую ответственность 
и требует особой корректности 
и учтивости.

– И в заключении, Серик, 
ты уже знаешь, что в этом 
году нашему любимому аль-
ма-матер – КазНУ им. Аль-
Фа раби исполняется 90 лет, 
а наш с тобой любимый фа-
культет востокове де ния от-
ме чает 35 лет со дня об ра-
зования. Хо те  лось бы услы-
шать, что бы ты хотел по же-
лать своему альма-матер?

– Фатима, во-первых, хочу 
поблагодарить тебя, что ты 
нашла время побеседовать со 
мной. Бывая на родном фа-
куль тете не раз, я видел, что 
кроме учебных нагрузок, вы 
одновременно успеваете реа-
ли зовать колоссальное коли-
чест во работ! Вы публикуете 
статьи в высокорейтинговых 
журналах из базы данных Sco-
pus, Web of Science, публикуете 
по нескольку монографий и 
учеб ников в год, проводите 
науч ные конференции и се ми-
нары республиканского и 
меж дународного масштаба, 
за нимаетесь про фо  риен та-
цион ной работой: ходите по 
школам и колледжам. Я также 
знаю, что вы задействованы в 
переводческий процесс во 
всех мероприятиях между на-
род ного масштаба, проводи-
мых в КазНУ. Я удивляюсь: как 
вы всё это успеваете делать?! 
Я считаю, чтобы работать так 
много и продуктивно, нужно 
сильно любить свою профес-
сию и быть отчаянными фана-
та ми своего дела. Поэтому в 
юбилейный год я хочу пожелать 
всем преподавателям лю би-
мого альма-матер крепкого 
здоровья, творческих успехов, 
и не растерять этот здоровый 
фанатизм. Факультет востоко-
ве дения КазНУ – является 
важным научно-исследова-
тель ским центром, флагманом 
в подготовке лучших специа-
лис тов – востоковедов. Восток 
– дело тонкое! Желаю, чтобы 
факультет востоковедения и 
дальше развивался в ногу со 
временем, бережно сохраняя 
лучшие традиции и высокие 
стандарты образования и науч-
ной деятельности. С юби леем! 

Беседовала 
Фатимабиби ДАУЛЕТ, 

профессор кафедры 
китаеведения

 факультета востоковедения 

Восток – дело тонкое!

Факультет востоковедения с момента образования в 1989 году является крупнейшим образовательным, научно-иссле-
до вательским центром, занимающим ведущее положение в университетской системе подготовки высококвалифицированных 
востоковедов – филологов, историков, культурологов и политологов. Факультет готовит специалистов по всем странам и 
регионам Ближнего и Дальнего Востока и азиатского мира, активно владеющих несколькими восточными и западными 
языками. 

Никому не секрет, что факультет востоковедения является настоящей «кузницей» по подготовке государственных слу-
жащих, занимающихся в органах дипломатической службы. Среди выпускников факультета – государственные служащие, 
занимающие высокие посты в органах дипломатической службы: чрезвычайные и полномочные послы, консулы, и другие 
высокопоставленные работники дипломатических представительств, международных организаций и консульских 
учреждений. 

В рамках празднования 90-летнего юбилея КазНУ им. Аль-Фараби и 35-летней знаменательной даты с момента 
образования факультета востоковедения, автор этих строк побеседовала с одним из выдающихся выпускников факультета 
– Сериком Нарысовым, – кавалером ордена «Парасат», первым секретарем I класса МИД РК, бывшим председателем 
Шанхайской организации сотрудничества, работавшим личным переводчиком Президента страны К.-Ж.К.Токаева и 
бывшего Президента Н.А.Назарбаева. 

Данное интервью представляет беседу двух выпускников факультета востоковедения обо всём, что имеет отношение 
к востоковедческой науке, будто это политика и культура, образование или быт. 

Meniñ universitetiM
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ҚазҰУ химиктері 

Студенттер экожүйені қорғайды

әлемдік ғылыми рейтингте
Б і з д і ң  а н ы қ т а м а : келеді. Өйткені бұл өте өзекті 

сала. 

Райхан Рахметуллаева: 
– Қазақстан нарығында по-

ли мер негізіндегі пакеттердің 
тек бір түрі бар. Ол поли эти-
лен  нен жасалған пакеттер. Қ а-
зір оның қоршаған ортаға зия-
ны, қоқыстарда жатып, жыл дар 
бойы ыдырамайтыны белгілі. 
2025 жылдан бастап биоы ды-
ра майтын пакеттерді қол да-
нуға заңмен шектеу қойылады. 
ҚазҰУ ғалымдары, профессор 
Г.А.Мун мен доцент П.Үркім-
бае ваның басшылығымен көп-
те ген жылдар бойы осы мәсе-
ле ні шешу үшін ғылыми 
жұ мыстар жүргізілуде. Бір не-
ше инновациялық патенттер 
алынып, ғылыми мақалалар 
жоғары рейтингілік басылым-
дар да жарық көруде. 

Перизат ¢ркімбаева: 
– 2021 жылы Ғылым және 

коммерцияландыру жөніндегі 
халықаралық кеңестің жария-
ла ған байқауына «Түрлен ді-
рілген крахмал негізіндегі 
био ло гиялық ыдырайтын ма-
териалдар өндірісі» атты жо ба-
мызды ұсынып, жеңіп алдық. 
Р.Рахметуллаева – сол жо ба-
ның ғылыми жетекшісі. 

– О£ырмандарымыз�а 
осы жоба туралы толы �ы-
ра£ мәлімет бере кетсе
із.

 Райхан Рахметуллаева:
– Жоба Халықаралық қайта 

құру және даму банкі мақұл да-
ған «Өнімді инновацияларды 
ын таландыру» бағдарламасы 
шең берінде жүрді. Жобаны іс-

ке асыру үшін 96 038 805 теңге 
бөлінді. Негізгі мақсат – арзан, 
қолжетімді, биоыдырайтын, 
күнделікті өмірде қолда ны ла-
тын пакеттер шығару. Мұндай 
пакеттер жасау үшін крах мал-
ды қолда на мыз. Қазіргі таңда 
Ақмола облысы Аршалы ауда-

– Жас �алымдарды 
£а лай ынталандыру�а 
болады? 

Перизат ¢ркімбаева: 
– Ғылыммен айналысамын 

деген жастарға қазір мүмкіндік 
көп. Ғылымның оңай жол емес 

Тақырыпқа сәйкес, аталған 
аймақта зерттеу жұмыстарын 
жүр гізуге атсалысқан Метео-
ро логия және гидрология ка-
фе драсының аға оқытушысы 
Алмат Нұрбақұлы арнайы ша-
қы рылды. Ол өзінің баян да-

масында Батыс Қазақстанда 
су тасқынының негізгі се беп-
те рін, оның салдарын және 
шешу жолдарын қарастыру 
эко жүйені қорғауға және кли-
мат өзгерісімен күреске ба ғыт-
талған маңызды шаралардың 
бірі деп атап өтті. Сонымен қа-
тар аталған аймақта жүр гі зіл-
ген жазғы зерттеу жұ мыс та ры-
мен таныстырып, көптеген 
ви де отаспаларды студенттер 
назарына ұсынды. 

Су тасқынының алдын алу 
және салдарын азайту үшін 
бір неше шараны қолға алу қа-
жет. Ең алдымен, табиғи эко-
жүйелерді қорғау, атап айт қан-
да орманды қалпына келтіру 
жә не өзен арналарын табиғи 
қалпында сақтау маңызды рөл 
атқарады. Бұл топырақтың су 

сі ңіру қабілетін арттырып, су 
тас қыны қаупін төмендетеді. 
Сонымен қатар гидро тех ни ка-
лық құрылыстарды (дамбалар 
мен бөгеттер) салу және жаң-
ғыр ту арқылы су тасқынын ба-
қылау мүмкіндігі артады.

Климат өзгерісімен күрес 
ая сында атмосфераға пар ник-
тік газдардың шығарылуын 
азай ту және энергияның жа-
ңар тылатын көздерін пай да-
лану да су тасқыны мәселесін 
ше шуге көмек береді. Сондай-

ақ халықты ақпараттандыру 
және төтенше жағдайларға да-
йындық шараларын ұйым дас-
ты ру арқылы су тасқынының 
сал дарымен күресуге болады.

Батыс Қазақстандағы су 
тас қынының себептері көп 
және оларды шешу кешенді тә-
сілді талап етеді. Экожүйелерді 
қорғау, климат өзгерісімен кү-
ре су және дұрыс жоспарлау 
арқылы біз су тасқынының те-
ріс әсерін азайтып, өңірдің тұ-
рақ ты дамуына қол жеткізе 
аламыз.

Студенттер елімізде кез де-
се тін түрлі табиғи және тех но-
ген дік қауіптерді болжау, ал дын 
алу және се беп-салдарымен 
күресу саласының болашақ ма-
ман да рына қажетті көптеген 
мағ лұматтар алды. 

А£ерке ТАЛ¥АТ�ЫЗЫ,
«Табиғи-техногендік 

қауіп-қатерлер» 
мамандығының 2-курс 

студенті 

AD Scientific Index халықаралық агенттігінің рейтингі бойынша Әл-Фараби атындағы 
ҚазҰУ-дың Органикалық заттар, табиғи қосылыстар және полимерлер химиясы мен 
технологиясы кафедрасының бір топ оқытушысы Қазақстанның үздік ғалымдарының 
қатарына енді (https://www.adscientificindex.com). Бұл – жеке ғалымдардың соңғы алты 
жылдағы ғылыми өнімділігіне негізделген рейтинг және Google Scholar талдау жүйесімен 
индекстеледі. 

Осыған орай, «Qazaq universiteti» газетінің тілшісі қазіргі таңда полимерлер 
химиясы саласында жоғары деңгейде табысқа жеткен ғалымдарды әңгімеге тартып, 
сұхбаттасқан еді. 

«Табиғи-техно ген-
дік қауіп-қатерлер» 
мамандығының 2-3 
курс студенттері 
арасында «Батыс 
Қазақстандағы су 
тасқынының себебі 
мен салдары» тақы-
ры бында ашық 
кураторлық сағат 
өтті. Іс-шара Тұрақты 
даму мақсаттарының 
15-ші (Құрлық 
экожүйелерін қорғау) 
және 13-ші (Климат 
өзгеруімен күрес) 
тармақтарына сәйкес 
ұйымдастырылды. 

– Алдымен сіздерге 
£�тты болсын айтамыз. 
М�ндай �ылыми жетістікке 
£алай £ол жеткізді
іздер? 

Перизат ¢ркімбаева: 
– Біз осындай жетістікке ғы-

лы м ның заманауи бағытын да-
мытуға мемлекет тарапынан 
жа салып жатқан қолдаудың 
ар қасында жеткенімізді айтуға 
тиіс піз. Университет бас шы лы-
ғы да ғылым көшін алға сүй-
рей тін жобаларға үнемі қолдау 
көрсетіп отырады. Соңғы жыл-
да ры ғылыми жұмыстарды қо-
ры тындылау кезінде Web of 
Science және Scopus деректер 
базасында индекстелген ха-
лық аралық басылымдардағы 
жарияланымдар саны артып 
келеді. Негізінен, бұл жұмыстар 
ғылыми зерттеулердің сапа-
сын арттыруға басымдық беру 
және әлемнің жетекші уни вер-
ситеттері мен ғылыми-зерттеу 
институттарымен ынты мақ-
тас тық арқасында жүзеге асы-
ры луда. 

– �азіргі ж�ргізіп жат-
£ан �ылыми ж�мыста ры-

ыз жайлы айтып берсе-

із дер.

Зарина Ке
есова: 
– Мемлекет басшысы Қасым- 

Жомарт Тоқаевтың соңғы жол-
да уында экология және қор ша-
ған ортаны қорғау мәселесіне 
ерекше көңіл бөлінді. «Қор ша-
ған ортаны қорғау және эко-
логиялық даму – еліміз үшін 
алдыңғы кезектегі мәселе. 
Бүкіл өркениетті әлем жұрт шы-
лығы осы мәселемен ай на лы-
суда. Бізге де бұл үрдістен шет 
қалуға болмайды. Проб ле ма-
лар ды шешуге жол ашатын 
жаңа Экологиялық кодекстің 
жо басы әзірленді», – деді Пре-
зидент. Осы тұрғыдан алғанда, 
кафедрада атқарылып жатқан 
ғылыми жобалардың көпшілігі 
қоршаған ортаны қорғау және 
экология мәселесін басты на-
зар да ұстап отырғанын айтқым 

екенін білесіздер. Сондықтан 
бұл салаға бет бұрар алдында 
ғылымды жақсы көріп тұрсың 
ба, жоқ па, соған мән беру ке-
рек. Себебі ғылымға жүрдім-
бар дым қарауға болмайды. 
Қа зір жас ғалымдарды мем ле-
кет те, оқу орны да қолдайды. 
Ең алдымен жұмыс барысында 
басымдықты дұрыс анықтап, 
өздігінен жұмыс істеуге дағ ды-
лану маңызды. Еңбексүйгіштік, 
ғылыми қызығушылық, уақыт-
ты тиімді пайдалана білу керек. 
Бүгінгі күні студенттерге шет-
ел дегі ғылыми орталықтарда 
тәжірибеден өтуге мүмкіндік 
бар. 

Райхан Рахметуллаева: 
– Жас ғалымдарға айтарым 

– ғылым жолында еңбек етуден 
қорықпаңыздар. Жасаған ең-
бек тің нәтижесін жоғары рей-
тинг ті журналдарда шығаруға 
тырысыңыздар. Ізденіп, көп 
оқыңыздар. Кітап «кемірген» 
адам далада қалмайды. Оның 
үстіне қазіргі технологиялық 
за манда ғылымсыз күніміз қа-
раң. Өркениеттің жалына жа-
бы сып, озық идеялы елге ай-
наламыз десек, ғылыммен 
ай налысқанымыз абзал. Туған 
елі міз, Отанымыз – Қазақ стан-
ның дамуына үлес қосыңыздар. 
Қазір жас ғалымдарға үкімет 
тарапынан қолдау аз емес. 
Соның көзін таба білу керек. 

Зарина Ке
есова: 
– Менің пікірімше, жас ға-

лым дарға алдымен табан ды-
лық пен сабырлық керек. Ғы-
лым жолы қиындық пен 
ке    дер  гілерге толы, алайда сол 
қиындықтарды жеңе білген 
адам ғана жетістікке жетеді. Ең 
бастысы – қызығушылық пен 
зерттеуге деген құштарлықты 
жоғалтпау. Әрбір сұраққа жа-
уап іздеуден шаршамаған аб-
зал. Себебі жаңалық, жаңа 
ашы лулар көбіне күтпеген 
жер ден келеді. Сондай-ақ 
заманауи технологиялар мен 
білімдерге қол жеткізу үшін 
халықаралық байланыстарды 
кеңейтіп, әрқашан өз сала сын-
да ғы жаңа трендтерден хабар-
дар болу қажет. Жас ғалымдар 
кішігірім жеңістерден қуат 
алып, үлкен мақсаттарға тал-
пын ғаны абзал. 

Г�лзат 
Н�РМОЛДА�ЫЗЫ

Райхан РАХМЕТУЛЛАЕВА, Әл-Фараби атындағы ҚазҰУ химия 
фа куль тетінің бакалавриатын және магистратурасын бітірген. Сти-
мул сезімтал полимерлердің синтезі, биомедициналық полимерлер 
және олардың қолданылуы бойынша еңбектері Scopus және Clarivate 
Analytics дерекқорына кіретін журналдарда (Polymers for Advanced 
Technologies, 2021, IF=3.6, Q2 және Materials, 2021, IF=2.2, Q1) жарық 
көрген. Хирш индексі – 6.  

Перизат ҮРКІМБАЕВА, Әл-Фараби атындағы ҚазҰУ-дың химия 
факультетін бітірген. Гидрофильді, биоыдырайтын полимерлер және 
олардың қолданылуы бойынша еңбектері әлемге танылған ғалым. 
Хирш индексі – 4.  

Зарина КЕҢЕСОВА, Әл-Фараби атындағы ҚазҰУ-дың химия фа-
куль тетінің магистратурасын бітірген. Желатиннің мукоадгезивтік 
қа сиет терін қанықпаған ангидридтермен химиялық түрлендіруге 
ар налған мақаласы әріптестерімен бірге Biomacromolecules жур на-
 лын да жария лан ған. (IF=5.5; Q1; Scopus CiteScore percentile – 90). 
Хирш индексі – 3.  

нын дағы «Ер-Батыр Био по ли-
мер» ЖШС-мен бірлесіп жұмыс 
жүргізі лу де. Өндірілетін пакет-
тер дің био ыдырайтын қа-
сиет тері ҚазҰУ-дың химия 
фа куль  те тін де зерттелуде. Ірі 
супермар кеттермен келіс сөз-
дер жүргі зіл ді. 

Ğylymi jetistik
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seli ýstoichivogo razvitia

за экологичное завтра
Студенты КазНУ

с университетами Китая
СотрудничествоКазахский нацио наль-

ный университет имени 
Аль-Фараби к своему 
юбилею – 90-летию со 
дня основания – подхо-
дит с прекрасными 
результатами. Большому 
коллективу этого прес-
тиж ного и извест ного 
университета есть, чем 
гордиться. Казах ский 
национальный универ-
си тет имени Аль-Фараби 
по итогам междуна род-
ного рейтинга QS Asia 
University Rankings 
вошёл в число 30-ти 
лучших вузов Азии. И это 
заслуженная оценка 
работы всего коллек ти-
ва нашего университета.

На прошлой неделе 
студенты 3-го курса 
специальности МКМ 
присоединилась к акции 
«Собери пластик». На 
территории универси те-
та перед зданием 
рек  тората был установ-
лен автомат Sparklo, 
готовый принять плас-
тик на переработку. 
Вооду шевлен ные 
воз можностью внести 
вк ла д в улучшение 
экологии, студенты с 
улыбками на лицах 
наполнили автомат 
более чем 30 плас ти ко-
выми бутылками — каж-
дая бутылка стала 
сим   во лом ответст вен-
ности и любви к 
природе. ходам и ресурсам. Сдача плас-

тиковых бутылок на пере ра-
бот ку учит видеть цен ность в 
каж дом ресурсе и соз дает 
ос нову для ответст вен но го 
по треб ления, важного в кон-
текс те цикличной эконо ми ки. 
Пе реработка пластика вмес то 
его захоронения — это прямой 
вклад в снижение уг леродного 
следа и загрязнения окру жаю-
щей среды. Отправ ляя пластик 
на переработку, участники ак-
ции вносят свой вклад в борьбу 
с изменением климата, снижая 
выбросы пар никовых газов и 
продвигая эко логичные ре ше-
ния. 

«Сбор пластика — это не 
прос   то акция, это символ того, 
что каждый из нас может влиять 
на будущее. Наши сту ден ты в 

оче редной раз доказали, что 
ответственное отношение к 
при роде начинается с малых 
ша гов, которые каждый может 
сде лать», — отметила препо-
да ватель.

С энтузиазмом студенты 
зая вили, что будут продолжать 
эту инициативу самос тоя тель-
но, ежедневно внося вклад в 
чистоту планеты. Акции «Со бе-
ри пластик» — это лишь начало 
большого пути, но именно с 
та ких маленьких шагов на чи-
нает ся будущее, которое мы 
выби ра ем.

Роза САБИРОВА,
ст.препод. кафедры 

математического 
и компьютерного 

моделирования

образования 

В рамках программы «Возрождение моногородов в усло-
виях создания нового Казахстана на основе терри ториаль-
ного маркетинга» учеными из КазНУ им. Аль-Фараби к.э.н., 
и.о. профессором Ахметовой З.Б., к.э.н., и.о. профессором 
Бимендиевой Л.А., к.э.н., и.о. профессором Кожамкуловой 
Ж.Т., доктором (PhD) Товма Н.А., старшим преподавателем 
Шуреновым Н.Б. была пройдена научно-исследовательская 
стажировка в Lisbon School of Economics and Management, 
University of Lisbon, занимающий 260 место в рейтинге QS 
в период с 6 по 14 июля 2024.

Покоряя новые 
вершины 

Задачи командировки – вы-
пол нение научно-иссле до ва-
тель ских работ по изучению 
за рубежного опыта развития 
моногородов, относящихся к 
разряду малых терри то риаль-
ных образований, иссле до ва-
нию городского управления на 
примере Португалии и вне дре-
нию цифровых и smart-тех но-
логий в экономике на примере 
раз личных стран, в том числе 
Португалии. 

В ходе встречи состоялось 
знакомство с известным уче-
ным Alvaro Manuel Reis da Ro-
cha, имеющего высокий ин-
декс Хирша 27. В результате 
ко мандировки было обсуж де-
ние сравнительного опыта 
раз вития моногородов, отно-
ся щихся к разряду малых го-
ро дов на примере Португалии 
и моногородов Республики 
Казахстан. Были рассмотрены 
возможности сотрудничества 
по академической мобильнос-
ти студентов, магистрантов, 
докторантов по экономическим 
специальностям ВШЭиБ. Сос-
тоя лось обсуждение воз мож-
но с ти публикации статей 
ученых Португалии в Вестнике 
КазНУ. Серия экономическая. 
Также в рамках программы 
«Возрождение моногородов в 
условиях создания нового Ка-
зах стана на основе тер ри то-
риального маркетинга» прош-
ли научно-иссле дова тель скую 
ста жировк у в Universit y of 
Minho.

В ходе стажировки были 
прослушаны лекции-консуль-
тации профессора Rui Manuel 
Dinis De Sousa на тему: «Опыт 
развития малых городов Пор-
ту галии и Испании». Сос тоя-
лась дискуссия, были полу че-
ны конкретные ответы по 
во просам особенностей ди-
вер сификации городской эко-
номики малых городов Пор ту-
галии и Испании: Брага, 

Для студентов эта акция 
ока залась не только полезной, 
но и увлекательной — простое 
действие по сбору пластика 
объединило их и показало, что 
даже малый шаг может значить 
многое. Они не просто собрали 
и сдали бутылки, но и получили 
символическое вознаграж де-
ние — бонусные баллы в при ло-
жении, которые стали прият ным 
напоминанием о том, что забота 
о планете имеет свои плоды.

Мероприятие «Собери плас-
тик» было проведено в рам ках 
реализации Целей устой чивого 
развития. Акция направлена на 
формирование у студентов 
осоз нанного отно ше ния к от-

вер си тета Аль-Фа раби в науч-
ной и обра зо ва тельной сферах 
охватывает ог ромный круг вуз-
ов мира са мого разного уров-
ня и масш таба. Можно особо 
выделить языковые програм-
мы, как самые популярные 
прог раммы в сфере меж ду-
народ ного сотрудничества. На 
кафедре языковой и обще-
обра зовательной подготовки 
иностранцев факультета до-
вузов ского образования в 
этом году обучаются более 100 
китайских студентов. Они с 
огромным интересом и удо-
воль ствием изучают русский и 
казахский языки. 

Поэтому студенты факуль-
те та довузовского образо ва-
ния из Китая были активными 
участниками Выставки уни вер-
ситетов КНР. Это мас шта б ное 
мероприятие было орга низо-
вано Генеральным консульст-
вом КНР в г. Алматы, Стипен-
диаль ным советом КНР и на  шим 
университетом. На выс тав ке 
бо лее 40 лучших уни вер си-
тетов Китая пре зен то вали 

свои учебные заве де ния, рас-
ска зали об акаде ми ческой 
деятельности и по де  лились 
свои ми научными достиже ния-
ми. Нашим казах стан ским сту-
дентам университеты Китая 
дали самую полную инфор ма-
цию о возможности обучения 
в китайских университетах че-
рез международные прог рам-
мы. Выставка прошла на очень 
высоком организационном 
уров не в атмосфере дружбы, 
доб рожелательности, взаим-
но го понимания и уважения. 
Это только одно из большого 
числа мероприятий, которые 
проводит Казахский нацио-
наль ный университет имени 
Аль-Фараби в преддверии зна-
чимого события – 90-летнего 
юби лея со дня основания веду-
щего университета стра ны.

Раушан ТУРЕБЕКОВА,
Айгуль САДЕНОВА,

преподаватели 
кафедры языковой 

и общеобразовательной 
подготовки иностранцев 

Ги  марайнш, Вила, Виго и дру-
гие. Опыт их развития показал 
необходимость дивер си фика-
ции за счет других отраслей: 
текстильной промышленности, 
туризма, виноделия, судос-
трое ния, рыболовства и др.

Кроме того, были обсу ж-
дены возможности руковод ст-
ва докторантами КазНУ имени 
Аль-Фараби по экономическим 
специальностям. Команди ров-
ка вносит вклад в повышение 
имиджа КазНУ имени Аль-
Фараби в международных рей-
тин гах по следующим пунктам:

- развитие сотрудничества 
между университетами Пор ту-
галии: University of Lisbon, Uni-
versity of Minho, SCTE-Instituto 
Universitário de Lisboa и КазНУ 
имени Аль-Фараби,

- повышение узнаваемости 
КазНУ имени Аль-Фараби в 
международном научном об-
разо вательном сообществе,

- увеличение иностранных 
профессоров для руководства 
докторантами, 

- увеличение академи чес-
кой мобильности студентов, 
ма гистрантов, докторантов, 
ППС,

- совместные публикации в 
высокорейтинговых журналах 
в базе данных Scopus, в Вест-
нике КазНУ. Серия эконо ми-
ческая.

Поездка была плодот вор-
ной для научного исследования 
опыта диверсификации эко но-
мики малых городов Пор ту-
галии для применения опыта 
в моногородах Республики 
Ка  зах стан и определения стра-
  те гии их развития, с ис поль зо-
ванием инстру мен тов тер  ри-
ториального марке тин га.

Зауреш АХМЕТОВА,
к.э.н., и.о. профессора

Наталья ТОВМА,
к.э.н., доктор (PhD) 

Диапазон обширной обра-
зо вательной, учебной и воспи-
та тельной деятельности уни-
вер ситета весьма широк. Один 
из аспектов многовекторной 
деятельности ведущего уни-
вер ситета страны – это меж-
дународное сотрудничество с 
лучшими вузами мира. Это 
самые разнообразные обра зо-
вательные программы и прог-
рам мы повышения квали фи-
кации: совместные научные 
исследования и проекты с учё-
ными самых разных стран, 
раз личные программы обмена 
сту  дентов по многим спе циаль-
  ностям, проведение меж дуна-
род ных конференций, семи на-
ров, вебинаров и т.д., обмен 
опытом с пре подава те лями 
уни верситетов мира (пре  по да-
ватели КазНУ им. Аль-Фараби 
выезжают на ста жи ровки или в 
коман ди ровки в вузы других 
стран и при ни мают у себя в 
уни  вер си тете кол лег из веду-
щих за ру бежных вузов). 

Таким образом, меж ду на-
род ное сотруд ни чест во уни-
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Алматы қаласындағы Almaty gallery өнер ке-
ше нінде өткен National Geographic жур на лы ның 
фотокөрмесін Философия кафедрасының 4-курс 
студенттерімен бірге тамашалап қайт тық. 

Қоғам санасын ғылыми зерттеулермен байы-
тып келе жат қан әлемдік журналдан алатын та-
ғы лым мол. Жур нал ға шығатын әрбір фото су-
реттің артында асқан ғы лы ми ізденіс жатыр. Бұл 
ғылым мен деректі фотоның үйле сі мі.

Таным көкжиегін 
кеңейткен

фотокөрме

Таным кеңістігін ке-
ңей  тетін жур налдың тұм-
са табиғатқа ар нал ған 
көр месі студенттерді қы-
зық тырып, толғандырған 
сұрақ та рына жауап алды. 
Өз кезегімде әрбір сту-
дент тің сұрағына жауап 
беріп, фотографияның 
та  нымдық фукнциясы ту-
ралы баяндадым.

Фотография – өнердің 
бір ғана саласы емес, ол 
деректердің үл кен бір 
әлемін жасаушы ғылым. 
Ал дерек – ақпарат. Ақ па-
раттың шы найы, сапалы, 
мән ді образдармен жетуі 
асқан кәсібилікті талап 
ете ді. Көрмеге қойылған 
жануар лар әлемінің 70 
фо тосуреті осыны айғақ-
тай ды. 

Әлемдік бірегей туын-
ды  лар дың артында ав-
тор лардың қан ша ма маң-
дай тері, ғылыми ізденісі 
жатыр. Студенттер көр-
ме нің осы ерекшелігіне 
аса мән берді. Бұл олар-
дың фотографиямен қа-
тар, табиғатты танып, оны 
құрметтеуге ша қы ра тын 
экософиялық, фи ло со-
фия лық таным да рын да 
қатар шыңдағаны сөз сіз.

Көрмеде National Geo-
graphic журналының бет-
те рінен таңдап алынған 
хайуанаттар әлемінің ең 
үздік суреттері ұсы ныл-
ған. Та би ғат суреттерінің 
майталман ре дак торы 
Кэти Моранның жетек ші-
лігімен әзірленген бұл 
көр ме Na tional Geograp-
hic-тің Майкл «Ник» Ни-
колс, Стив Уинтер, Пол 
Никлен, Беверли Жубер, 
Дэвид Дубиле және басқа 
да ең танымал фото граф-
тардың түсірген сурет те-
рі нен құралған тұмса та-
биғатқа деген айрықша 
көзқарас іспетті.

Көрменің бастапқы 
бө  лімі жа байы жануарлар 

Түлектер тарту жасадыӘл-Фараби атын дағы 
Қазақ ұлттық университе ті-
нің жур налистика факуль-
тет іне тиесілі №5 жа-
тақханаға биыл – 50 жыл. 
Осы айтулы датаға орай, 
«Түлек тер күні» ұйымдас ты-
ры лып, студенттер үйін дегі 
асханаға жаңадан заманауи 
жиһаз орнатылды.

Жаңа асүй жиһазын жур-
налистика факультетін 2004 жылы 
бітірген түлектер тар ту етті. Білім 
алушы жас тар дың емін-еркін ас 
дайын дау лары үшін жаңадан асүй 
сантехникасы мен элек трон ды 
плита қойылған. Со нымен қатар 
бұған дейін уни верситет та ра-
пынан жа тақ ханаға студенттердің 
игі лігі үшін жаңадан тоңа зыт қыш 
қойылған болатын.

Іс-шараға әр жылдары факуль-
тет ті бітірген түлек тер, мемлекет 
және қоғам қайраткерлері, белгілі 

те ле жур налистер, оқытушы-про-
фессорлар құрамы мен студенттер 
жиналды.

Жиын соңында 2014 жы лы бі-
тірген түлектер ұйым   дастырған 

1-4 курс сту денттері арасында 
«Сая  си журналистика» байқауы-
ның қорытындысы жария ланды.

Н�рс�лтан ЖЕКСЕНБАЕВ

арнаған жан
Ғұмырын ғылымғаБар ғұмырын білім мен 

ғылымға арнаған ғалым 
Наргүл Өмір бекова 70 
жасқа толды. Ол Қазақ стан-
дағы өсімдіктер генетикасы 
мен селек циясы сала сы ның 
дамуына айтар лықтай үлес 
қосқан көрнекті ғалым. 

Наргүл Жаппарқызы Мо ле ку-
ла лық биология және генетика ка-
федрасында 30 жылдан астам 
уақыт жемісті еңбек етіп келеді. 
Оның же тек шілігімен өсімдіктер 
ге  нетикасының жаңа бағыты қа-
лыптасып, еліміздегі ғы лы ми зерт-
теу лерге зор ықпал етті.

Ғалымның ғылыми-зерт теу жұ-
мыстары халық ара лық деңгейде 
кеңінен та ны лып, оның нәтижелері 
көп теген халықаралық кон фе рен-
циялар мен конгрес тер де баян-
дал ды. Наргүл Жаппарқызы терең 
білімі мен тәжірибесі арқасында 
еліміздің жетекші ғалым да ры қа-
та рынан орын алады. Профессор 
Өмірбекованың ғылыми-педа го-
ги калық қыз меті жоғары баға ла-
нып, 2016 жылы «ҚР үздік оқыту-
шы сы» атағын иеленді. Со нымен 
қатар ұстаз еңбегін кеудесіне тақ-

қан «Ерен ең бегі үшін» медалі, 
«Әл-Фа ра би» күміс медалі айшық-
тай ды. Наргүл Өмірбекова ҚР Ғы-
лым және жоғары бі лім минис тр-
лігінің «Құрмет грамотасымен» 
ма ра пат тал ған.

Наргүл Жаппарқызының есімі 

ғылым саласында ғана танымал 
емес, әріптестері мен шәкірттері 
арасында да зор құрметке ие. 
Оның адам гершілігі, жоғары кәсі-
би біліктілігі және табан ды лы ғы 
ұжым мүшелері ара сын да үлкен 
сенім тудырып, айналасына ерек ше 
әсер береді. Университет ұжы мы 
профессор Наргүл Жап пар қы зының 
70 жасқа толған ме рейтойымен 
құттық тай ды. Ғалым-ұстазға мық-
ты ден саулық, шығармашылық та-
быс және отбасына аман дық ті-
лейді. Оның еңбектері мен ғылыми 
жетістіктері елі міздің ғылымына 
қос қан үлкен үлес болып қала бер-
мек.

 Жазира Ж¢НІСБАЕВА, 
Молекулалық биология және 

генетика кафедрасының 
меңгерушісі, б.ғ.к. 

А£ерке СЕРБАЕВА, 
аға оқытушы 

баяндама жасады
Менделеев съезіндеӘл-Фараби атындағы 

ҚазҰУ ғалымдары жал  пы 
және қолдан ба лы химия 
саласы бойынша XXII 
Менде леев съе зі не 
қатысты.

тіршілігін суретке түсіру 
қалай басталғанын көр-
се тіп, фотографтар бо ла-
шаққа қа лай жол сал ға-
нын паш етеді. Көр менің 
өзіндік ерекшелігі – он-
дағы әрбір сурет жануар-
дың табиғи ортасында 
түсірілген. Фото түсіру 
ба рысында жануарды қа-
м ауд а  ұ с т ау  н е м е с е 
әдейі  леп жемге ал дан ды-
ру амалдары қолданыл-
ма ған.

«Философияда қо-
ғам, медиа тақы рып та-
рын жиі талқылаймыз. 
Қоғамдық санада адам-
дардың тір шілік орта-
сы на, ғаламша ры мыз ға 
ық палы жиі кө те ріледі. 
Сон дықтан адам  заттың 
жаратылыс сұлулығына 
тамсанып, оны қор ғап, 
болашаққа ама наттауы 
ма ңыз ды. Бұл табиғи ор-
таның эко жүйе сін сақ-
тайтын адами мо раль дық 
мәселелер. Ал көрме фо-
тосуреттері бізге осы 
құн  ды лықтарды сақтауға, 
оларды ба ға лауға үн-
дейді. Сондықтан тұмса 
табиғатымызды түсіне 
білейік», – дейді Фило-
со фия кафе дра сы ның 
4-курс студенті Айым Ба-
хыбек. 

Айта кетейік, әлемдік 
National Geographic ұйы-
мы саясаттан тыс дү-
ние лерді, соның ішінде 
адам  зат өркениетінің 
өзекті мәсе ле сінен бас-
тап, көне тарихына де-
йін бар лай тын, тұмса 
та  би ғат, гео гра фия, ар-
хео ло гия, тарих, био ло-
гия, ас трономия және 
т.б. көп теген ғылым са-
ла сын кеңінен қамтиды. 

Досжан 
БАЛАБЕК�ЛЫ,

Философия 
кафедрасының 

аға оқытушысы, PhD

ХХ ғасырдың басынан бері 
өтетін съезд химия сала сын дағы 
жаңа жетістіктерді тал қы лау мен 
білім алмасу алаңына айналған. 
Менделеев съезі әлемнің түкпір-
түк пірінен үздік ғалымдардың ба-
сын қосып, химия ғылы мы ның да-
муы на және оны әртүрлі салаларда 
қолдануға тікелей әсер етеді. 
Биыл ауқымды шараға 4000-ға 
жуық маман, оның ішінде 39 елден 
200-ден астам халық ара лық 
сарапшы қатысты.

Аталған шара екі маңызды ме-
рей той – ұлы химик Дмитрий Ива-
но вич Менделеевтің туға ны на 190 
жыл және Ресей ғы лым ака де мия-
сының 300 жыл ды ғы на орай ұйым-
дастырылды. Съезд жетекші ға-
лым дар, ака де миктер, бі лім беру 
және ғы лыми меке мелердің өкіл-
де рі мен өнеркәсіп өкілдерін жи-
на ды.

Қазақстаннан съезге ҚР Мем-
лекеттік сыйлығының лау   реат та ры 
– Әл-Фараби атын  да ғы ҚазҰУ 
Жал пы және бей ор ганикалық хи-
мия ка   фе   драсының профессоры, 
тех ника ғылымының докторы Ажар 

Баешова және ҚР ҰҒА академигі, 
химия ғылымының докторы, про-
фессор Әбдуәли Баешов қатысты.

Профессор Ажар Баешова «Ти-
тан (IV) иондарының қаты суы мен 
пайдаланылған ерітін ділер мен 
ағынды сулардан се ленат ион да-
рының катали ти калық тотық сыз-
дануы» та қы рыбында баяндама 
жа сады. Баяндама Тұрақты даму 
мақ саттарына (ТДМ) қатысты «Жа-
уап  ты өндіріс және тұтыну» сынды 
маңызды мәселелерді қамтыды. 

Ға лым өз баян да ма сында әдетте 
қо қысқа таста ла тын, біржола жо ға-
латын құн ды эле мент – селенді – 
көп  ком по нентті пайдала ныл ған 
ері  тін ділер мен ағынды су лар дан 
се  лек тивті алудың жаңа әдістерін 
ұсынды.

Шара соңы химия ғылы мы ның 
одан әрі даму келешегін белгілеген 
академик Ю.А.Зо ло товтың қоры-
тын ды баян да масымен аяқталды.

Айн�р А�ЫНБАЕВА

serpin
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